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افق روشن پایتخت 
سخنگوی شهرداری تهران در نشست با اصحاب رسانه چه گفت؟ 

نشست   سخنگوی شهرداری تهران با اصحاب رسانه، 
از این پس دوشنبه هر هفته برگزار می شود. دیروز ۵آذر 
هم خانه اتحادیه در قلب تهران میزبان نخستین نشست 
بود و عبدالمطهر محمدخانی بــا بیان اینکه در دوره 
ششم مدیریت شهری شاهد پیشرفت روزافزون تهران 
هستیم، از اقدامات شهرداری در حوزه های مختلف 
سخن گفت. به گفته او در ماه های آتی مجموعه ای از 
افتتاح ها و بهره برداری ها را در پایتخت خواهیم داشت 
که افتتاح خانه روزنامه نگاران یکی از این طرح ها است. 
سخنگوی شهرداری تهران به پرسش های خبرنگاران 
نیز پاسخ داد که در ادامه خلاصه ای از آنها را برایتان 

آورده ایم. 
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10همت بودجه برای من شهردارم3

مجید باقری، معاون برنامه ریزی، سرمایه انسانی و شورای شهردار تهران:بودجه سومین دوره »من شهردارم« حدودا 
10همت )10هزار میلیارد تومان( برآورد شده است. البته میزان دقیق این بودجه، پس از پالایش تخصصی پروژه ها و 
نظرسنجی شهروندی تعیین و نهایی می شود. مرحله نظرسنجی مردمی از 10آذر تا پایان همین ماه ادامه خواهد داشت.

 

ایجاد مسیر گردشگری بین بوستان ها
داود گودرزی، معاون خدمات شــهری و محیط زیســت شــهردار تهران: مسیر گردشــگری ۴۷کیلومتری ویژه 
پیاده روی و دوچرخه سواری در بین بوستان های فدک، 1۳هکتاری، پردیسان و نهج البلاغه1و۲ ساخته می شود. 

با استفاده از ۲پل و یک تونل موسوم به »نقش نور« بوستان های مجزا به یکدیگر متصل خواهند شد.

لزوم تهیه اطلس جامع از محله های تهران
علیرضا زاکانی، شهردار تهران: لازم است که نهادهای مختلف اطلاعات و شناخت بهتر نسبت به محله های 
شهر تهران ازجمله حاشیه شهر و بخش های محروم داخل شهر داشته باشند. سپس اطلاعات جمع آوری شده 

به اطلس جامعی تبدیل شود که در آن تمام عناصر، اجزا و ظرفیت محله ها درج شده باشد.

پریسا نوری ؛ روزنامه نگاردر شهرشهرسازی

صفحه آرا: آرش شاه سمندی صفحه آرا: آرش شاه سمندی

 4هزار متر به سرانه ورزشی 
منطقه8 افزوده می شود

خیالستان زندگی عنوان پروژه ای است که در شرق تهران کلید 
خورده و قرار است با تکمیل آن پهنه های شرقی و غربی بزرگراه 
امام  علی)ع( با ســاخت فضاهای فرهنگی، تفریحی و ورزشی 
به یکدیگر متصل شــود. فاطمه تنهایی، شهردار منطقه 8 در 
گفت وگو با خبرنگار همشــهری از تکمیل این پروژه به عنوان 
یکی از مهم ترین مطالبات ساکنان منطقه و سایر پروژه های در 

دست اجرای این محدوده شرق تهران می گوید.

 ساخت خیالستان زندگی با کاربری های متنوع

پروژه گردشگری - تجاری خیالستان زندگی ازجمله طرح هایی 
اســت که با جدیت درحال پیگیری است. شــهردار منطقه8 
می گوید: »این پروژه که روی بزرگراه امام علی)ع( و حدفاصل پل 
شهید حیدری و شهید فتاحی اجرا می شود، نیمه تمام مانده بود 
که باتوجه به رفت و آمدهایمان  به کمیسیون حمل ونقل شورای 
شهر   با همراهی آقای تشکری هاشمی و معاون فنی و عمرانی 
آن را استارت زدیم و در حال حاضر عرشه پل به وسعت 6هزار 
مترمربع به طور کامل ساخته شده است.« تنهایی درباره کاربری 
این پــروژه چنین توضیح می دهد: »کاربــری پروژه فرهنگی، 
تفریحی، ورزشی و تجاری است و قرار است 2مجموعه ورزشی 
به مســاحت 4هزار مترمربع و یک بازارچه فعــال ویژه بانوان 

سرپرست خانوار روی عرشه پل اضافه کنیم.« 

تکمیل پارکینگ و تصفیه خانه 
علاوه براین چندین پروژه مهم  نیــز در این دوره مدیریت 
شــهری در هشــتمین تکه پایتخت پیگیری و اجرا شده 

اســت که شــهردار منطقه 8درباره آنها اینطور می گوید: 
»مهر ماه1400که با اعتماد دکتر زاکانی در منطقه8شهردار 
شدم، چند پروژه نیمه تمام بود ازجمله تصفیه خانه مسیل 
باختر با کمتر از 50درصد پیشــرفت فیزیکی و پارکینگ 
شهید مدنی با 10درصد پیشرفت فیزیکی که تکمیل این 
2 پروژه جزو مهم ترین دغدغه ها و مطالبات مردم بود. خدا 
را شاکریم که هر دو پروژه را در سال 1401تکمیل کردیم 

و تحویل مردم دادیم.« 

 حمایت از بانوان بی سرپناه 
تنهایی با بیان اینکه یکی از مهم ترین اولویت های مدیریت 
شهری این است که هیچ بانوی  بی سرپناهی شب در خیابان 
بی پناه نماند از پروژه مددســرای بانــوان در این منطقه 
می گوید: »ساختمانی را با ظرفیت 100تخت در منطقه دایر 
کردیم که بانوانی را که به هر دلیل در منزل دچار خشونت 
شده یا از شهرستان آمده اند و شب در تهران جا و سرپناهی 
ندارند  در آن اسکان دهیم.  در حال حاضر 80نفر در اینجا  
پذیرش شــده اند و این بانوان بعد از مددکاری و مشاوره یا 
برای بازگشت به خانواده آماده می شوند یا مسیر اشتغال و 

خودکفایی برای آنها فراهم می شود.« 

برخورد جدی با ساخت وسازهای 
غیرمجاز در پایتخت

حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی و معماری شهردار 
تهران در حاشــیه دویست وهشــتادودومین جلسه 
شورای شــهر تهران، در جمع خبرنگاران از برخورد 
جدی با متخلفان در حوزه ساخت وســاز خبر داد. او 
گفت که شهرداری در مقابل ساخت وسازهای غیرمجاز 
به هیچ عنوان کوتاه نمی آید.او درباره دیگر اقدامات این 

حوزه نیز توضیحاتی داد که در ادمه می خوانید.

تداوم ساخت وساز غیرمجاز در خلازیر
این محله به دلیل زمین های اوقافی، یکی از کانون هایی است 
که در آن با ساخت وساز غیرمجاز مواجهیم. ما صریحا اعلام 
کرده ایم که ساخت وسازهای غیرمجاز را تخریب می کنیم. 
برخی افراد شــیاد زمین غیر را می گیرند و می سازند. آنها 
باید بدانند که شهرداری با اســتفاده از ابزار قانون ماده16 

به تخریب هرگونه ساخت وساز غیرمجاز اقدام 
خواهد کرد. 

رشــد جمعیــت و مشــکلات در 
مرتضی گرد 

تغییرات جمعیتــی مرتضی گرد اصلا 
قابل قبــول نیســت و بایــد با 

فوریــت آن را تعیین تکلیف 
کنیم؛ چراکــه این موضوع 
قبل از مشکلات اقتصادی 
و کالبــدی، مشــکلات 
اجتماعــی در این محله 

ایجاد کرده اســت. 
اگــر   همچنیــن 
ز  ســا خت و سا

غیرمجــاز در مرتضی گرد 
مدیریت نشود، به یک نقطه امنیتی 
برای شهر تهران تبدیل خواهد شد.

وضعیت مطلوب 
رسالت و صالح آباد 

محله های رسالت و صالح آباد شرقی 
و غربی مشــکل خاصی ندارند. این 
محلات بافت تقریبا ارگانیکی دارند.

پایان پروژه ها  مهم ترین اولویت 
لطف الله فروزنده، معاون مالی و اقتصاد شــهری شــهردار تهران: مهم ترین اولویت در این معاونت به ثمر رســاندن 
پروژه هاست. بنابراین براساس اولویت هایی که در بودجه، شورا مصوب کرده است، باید بتوانیم منابع را به خوبی از 

بخش های مختلف جذب کنیم   و براساس تخصیص بودجه پیش برویم تا پروژه هایمان به سرانجام برسد.

 
رفع ترافیک با برقی سازی 

رویکرد شهرداری تهران در برقی ســازی ناوگان، حل مشکل 
ترافیک و آلودگی هواست. این کار از طریق قراردادهای چین 
و قراردادهای داخلی پیگیری می شــود. 150دستگاه تاکسی 
برقی و 10دستگاه اتوبوس برقی به زودی در هفته های پیش رو 

به خیابان های شهر می آیند و شهروندان آنها را در معابر مشاهده 
می کنند. امیدواریم تعداد اتوبوس های برقی را تا پایان سال یا 

اوایل سال آینده به عدد 500 برسانیم. 

 تغییرات و انتصابات 
تأکید شــهردار تهران رعایت شأن اعضای شــورای شهر است 
و ازاین رو بــرای پرهیز از اختلاف به عبــارات توهین آمیز عضو 
شورای شهر در این زمینه پاسخ نمی دهیم.. اما در کل متوسط 
تغییرات مدیران شهر در مقایسه با دوره های قبل عدد کمتری 
است و برخی از تغییرات به اجبار است. برای حل مسائل شهر و 
سرعت دادن به کارها باید مســیر را با قدرت ادامه دهیم و این 
حتما به معنای پویایی و سرعت در تصمیم گیری و امری طبیعی 

و منطقی است. 

 ملاحظات در بافت فرسوده 
در حوزه پروژه های بزرگ مقیــاس مجوزدادن امری طبیعی و 
همیشگی است و تفاوتی با گذشــته نکرده است. این مجوزها 
برای حل مشکل بافت فرسوده با رعایت ملاحظات و نظارت و 
در یک فرایند قانونی صادر می شود. در حوزه انبوه سازی مسکن 
شرایطی دیده شده تا این کار سرعت پیدا کند. این تدبیر با توجه 

به بافت فرسوده موجود، کار خوبی است. 

 تجربه جنگل های هیرکانی 
به تازگی اکوپارک فرحزاد افتتاح شد؛ روددره ای که سال ها پاتوق 
آسیب های اجتماعی بود و حتی در ســاماندهی آن با مشکلات 
عدیده ای مواجه بودیم. امروز شهروندان با طی مسافتی کوتاه در قلب 
تهران تجربه جنگل های هیرکانی را خواهند داشت و می توانند از 

طبیعت بکر و فضای زیبای روددره فرحزاد بهره مند شوند. 

 بازگشایی درهای برند تهران 
ســاختمان بلدیه به عنوان یکی از برندها و نشــانه های تهران 
به زودی افتتاح و درهای آن بازگشــایی می شود. علاوه برآن 
به زودی شــاهد بهره برداری و افتتاح طرح های مهمی مانند 
پایانه شرق و باغ راه حضرت زهرا به طول ۹کیلومتر خواهیم بود. 
البته تا پایان سال مسیر آزمایشی تراموا در یکی از خطوط اصلی 
اتوبوسرانی راه اندازی می شود و پروژه یادگار امام هم خرداد ماه 

سال آینده به بهره برداری می رسد. 

 ورود قطره چکانی اتوبوس 
بخشی از دلایل ورود قطره چکانی اتوبوس های چینی به تهران، 
ملاحظات تجارت بین الملل بوده اســت و در بسته های بعدی 
تعداد بیشتری وارد می شود. به هرحال این شیوه، مسیر جدیدی 
بود و ممکن بود سنگ اندازی اتفاق بیفتد که اتفاق هم افتاد؛ اما 

ما با انتخاب خودمان تصمیم گرفتیم که این راه سخت را طی 
کنیم ولی در هزینه بیت المال صرفه جویی شود. قرارداد ما با 

طرف چینی 2500اتوبوس است. 

 تبعیت از دستگاه های نظارتی 
شــهرداری تهران حتما خودش را تابع دســتگاه های نظارتی 
می داند. دســتگاه های نظارتی ممکن است سؤال هایی داشته 
باشند که این موارد در فضای منطقی پاسخ داده می شود. اکنون 

یک همکاری سازنده و روبه جلو در پروژه برقی سازی 
بین شهرداری و دستگاه های نظارتی وجود 

دارد. برقی سازی دغدغه جدی سازمان 
بازرسی کل کشور بوده و اشکالات 

برطرف شده است. 

 توجــه بــه نفــع عموم 
شهروندان 

 HOV مســیر  یجــاد  ا
)خط ویژه برای خودروهای 
ه  پرسرنشــین( در بزرگــرا

شــهید همت، روش جدیدی 
اســت که به حمل ونقل عمومی 

ســریع تر کمک می کند. اجرای همه 
طرح های جدید نیازمنــد تغییر فرهنگ 

اســت و امــکان دارد موجب گلایــه و نارضایتی 
شــود. باید از ظرفیت محدود بزرگراه ها بــه نفع حداکثر 
شهروندان استفاده کرد و در این مورد نفع عمومی بر نفع 

شخصی غلبه دارد. 

 مشارکت حداکثری در من شهردارم 
در این دوره مدیریت شهری پویش من شهردارم برگزار شد و 
در بودجه امسال هم 10همت برای اجرا و تکمیل پروژه های 
موردنظر شهروندان پیش بینی شده است. در این طرح با رأی 
مردم پروژه ها انتخاب و با رأی و نظر شهروندان تبدیل به پروژه 

الزام آور می شوند. اکنون شاهد مشارکت حداکثری در پویش 
من شهردارم هستیم. 

 نوسازی مخازن پسماند 
بعد از طرح تحولی در سازمان پسماند، میزان رضایت مندی 
شهروندان افزایش یافته و برخی از وعده ها در این حوزه محقق 
شده و برخی دیگر هم در مســیر تحقق است. در تهران بیش 
از 50هزار مخزن پســماند وجود دارد که در این دوره حدود 
22هزار مخزن نوسازی شــده است. البته در 
فرایند 24ســاعته جمع آوری پسماند 
ممکن است مشکلاتی ایجاد شود و 
حتما خطا هم در کار وجود دارد. 

فعالیت اتباع غیرمجاز در 
حوزه پسماند 

در قرارداد همه پیمانکاران 
بنــدی دربــاره ممنوعیت 
اســتفاده از اتباع غیرمجاز 
وجــود دارد و اگــر مواردی 
مشاهده شود با پیمانکار برخورد 
می شــود. اتباع غیرمجاز با کمک 
مجموعــه نیروی انتظامــی و وزارت 
کشــور در مســیر رد مرز قرار می گیرند. 
به هرحال مهاجرت های غیرقانونی زیاد است و مقابله 

با آنها کار راحتی نیست. 

 ساماندهی دست فروشان در بستر الکترونیکی 
همکاران ما در جریان برخورد با دست فروشــان حتی حادثه 
دیدند و چاقو خوردند؛ اما باید گفت که تنها راه ســاماندهی 
دست فروشــان و بساط گســتران و حتــی وانتی ها بســتر 
الکترونیکی و پورتال است. اکنون در حال اتمام مراحل پایانی 
این کار هستیم و در این مقوله باید مواردی چون رکود بازار و 

بیکاری و مهاجرت و... را لحاظ کرد. 

 پرداخت تعهدات هزینه تبلیغاتی زاکانی 
به چاپخانه همشهری 

در جلسات اخیر شــورای اسلامی شــهر تهران، یکی از اعضا تذکری را مطرح کرد مبنی 
بر وجود ابهامات در چاپ پوســترهای تبلیغات علیرضا زاکانی، شهردار تهران، در ایام 
انتخابات در روزنامه همشــهری، آن هم بدون پرداخت هزینــه، که این موضوع مورد 

پرسشگری خبرنگاران هم قرار گرفت. 
عبدالمطهر محمدخانی، سخنگوی شــهرداری تهران در پاســخ اینطور توضیح داد: 
»همانطور که محســن مهدیان، مدیرعامل همشــهری در جلســه حسابرسی مؤسسه 
همشهری در صحن شورای اسلامی شهر تهران عنوان کرد، علاوه بر علیرضا زاکانی، ستادهای 
انتخاباتی دکتر پزشکیان و جلیلی هم برای تهیه اقلام تبلیغاتی به چاپخانه همشهری سفارش داده اند. 
درخصوص پوســترهای علیرضا زاکانی، پیش فاکتور و فاکتور صادر و تعهدات در قالب چک پرداخت 
شده است. مدیرعامل همشهری پاسخ مناسبی دراین خصوص داد و اسناد مالی این تبلیغات برای مهدی 

چمران، رئیس شورای شهر تهران ارسال شده است. 
این عضو شورای شهر تهران موضوع را چنان مطرح کرده که گویا جرمی صورت گرفته است. این نماینده 
در حالی مدیریت شهری را متهم می کند که حزب نسل نو با حضور او در آن دوره به تبلیغات خارج از 
چارچوب پرداخت که با تذکر ستاد انتخابات تهران و کمیسیون تبلیغات روبه رو شد. تصاویر این تبلیغات 
غیرقانونی و تذکر کمیسیون تبلیغات موجود اســت. این عضو شورا براساس گمانه زنی یک مؤسسه را 

به سادگی متهم می کند و این مسیر به نفع مردم نیست.«

تکمیل کمربند سبز 
در ۳ســال اخیر در موضوع کمربند سبز حریم و داخل تهران 
۳.5میلیون درخت کاشته شده است و حتی فاز اصلی کمربند، 
اسفند امســال بعد از ۳دهه تکمیل و افتتاح می شود. با این 
اقدامات اینکه گفته می شود شهرداری درخت قطع می کند، 
منصفانه نیست. البته درخصوص بوستان سرخه حصار باید 
گفت که درختان به دلیل تنش آبی و آفت زدگی خشک و قطع 

شدند که مستندات آن هم موجود است. 

 ساخت مسجد در بوستان ها 
ساخت و تأمین سرانه های بهداشتی، فرهنگی و حتی مسجد در 
بوستان ها یک رویه و تکلیف است. ساخت مسجد در بوستان ها 
از ۳دهه قبل مرسوم بوده؛ اما در برخی از موارد به بهانه قطع 
درختان هیاهو به پا شد که اصلا صحت نداشت. قطع درخت 
خط قرمز ماست و حتی برای حفظ یک درخت در نقشه ایستگاه 

متروی بهارشیراز تغییر دادیم. 

 کاهش شمار ساختمان های ناایمن 
در ادوار قبلی، شهرداری صرفا تکلیف خود را تهیه فهرستی از 
ساختمان های ناایمن و یادآوری خطرات آنها می دانست. در این 
دوره مسیر را تغییر دادیم و بی سروصدا و بدون هیاهو به سمت 
همکاری با دستگاه قضایی رفتیم. اکنون تعداد ساختمان های 
ناایمن تهران از 12۹ســاختمان به 80 ساختمان رسیده است و 
امیدواریم به زودی شاهد کاهش هرچه بیشتر این ساختمان ها باشیم. 

 ایجاد زیرساخت فناورانه 
معضل جای پارک خودرو در تهران قابل انکار نیســت. برای 
حل این مشکل احداث پارکینگ در دستور کار شهرداری 
قرار دارد و این هفته پارکینگ مینابی در شرق تهران افتتاح 
می شود. پارکینگ نیایش در محدوده شمالی شهر هم در 
حال ساخت است که سال آتی به بهره برداری می رسد. البته 
استفاده از زیرساخت های فناورانه بهترین راهکار حل این معضل 

است که به زودی عملیاتی می شود. 

 گام شهرداری در هوشمندسازی 
شهرداری تهران در مسیر هوشمندسازی شهر از وزارت علوم 
مجوز نخستین پارک فناوری شهری را دریافت کرده که در 
بوستان ولایت ایجاد می شود. درحال حاضر خدمات مختلفی 
در بستر فضای مجازی در قالب سامانه شهرزاد ارائه می شود 
و این اپلیکیشن در حال ارتقا و به روزرسانی است و اگر بسته 

کامل سامانه شهرزاد محقق شود، صدها خدمت ارائه می شود. 

 رونق ساخت وساز 
درخصوص ساخت مســکن در قرارگاه مســکن، مدیریت شهری با 
تصمیمات و اقداماتی تهران را از خطر رکود عمیق ساخت وســاز 
مسکن نجات داده اســت. برخی با رونق ساخت وساز مخالفند 
که در این صورت یا شــهر تهران هر روز گران تر می شود یا بافت 
فرسوده گسترش می یابد. با روند سابق 150سال مسیر نوسازی 
در تهران زمان می برد؛ اما یکی از افتخارات این دوره مدیریت شهری 

این است که مسیر نوسازی بافت فرسوده کاملا اصلاح شده است. 

 مدیریت شهری تابع قوانین بالادستی 
انتقال پایتخت صرفا یک طرح موضوع و طرح ایده بود. طبیعی است که 
مجموعه مدیریت شهری در این زمینه تابع قوانین بالادستی است و تهران 
چه پایتخت باشد چه یک کلانشهر، شهرداری وظیفه دارد که به شهروندان 
تهرانی خدمت رسانی کند. 

 رکورد خرید اتوبوس 
شهرداری تهران قطعا از شرکت های داخلی هم اتوبوس خریداری 
می کند. تا پایان سال عدد اتوبوس های داخلی خریداری شده به 
حدود ۱8۰۰دستگاه می ر سد که یک رکورد است؛ چراکه در هیچ 
دوره ای این تعداد خرید اتوبوس تولید داخل را نداشته ایم. روی 
همین اتوبوس هایی که اکنون در شهر تردد می کنند برچسب های 
»خریداری شده از محل عوارض« نصب شده است تا مردم بدانند 

پول عوارض کجاها صرف می شود. 

 ردپای 
مافیا در مخالفت  با 

واردات اتوبوس های چینی 
متأســفانه در فرایند  واردات اتوبوس های چینی، 

علاوه بر همکاری دولت، سازمان بازرسی و نمایندگان 
مجلس، ردپای مخالفت مافیای خودرو را نیز دیدیم و 
لمس کردیم. از نظر تفاوت قیمت، هزینه این اتوبوس ها 
قابل توجه اســت؛ به نحوی که 80هزار یورو تفاوت 

قیمت وجود دارد که می توان با قیمت روز یورو 
و تعداد اتوبوس ها، حســاب کرد که چه 

میزان عدم النفع خواهد داشت. 

 خرابی اتوبوس های داخلی 
در ناوگان اتوبوســرانی چنان با کمبود مواجهیم که علاوه بر 
شرکت های داخلی، شهرداری برای تأمین اتوبوس های برقی 
قراردادهای خارجی هم منعقد کرده اســت. متأسفانه یک 
شرکت داخلی به خرید اتوبوس های خارجی اعتراض کرد و این 
در حالی است که برخی از اتوبوس های نو که از همان شرکت 

داخلی خریداری کردیم، خرابند و حتی استارت نمی خورند. 

زینب زینال زاده گزارش
روزنامه نگار


